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 مستخلصالبحث

 (الاعدادية طلبة لدى  الخارجية – الداخلية الدافعية بالتوجهات اوعلاقته  المعلومات معالجة )اساليب

 يهدف البحث الحالي التعرف على:  

 معالجة المعلومات لدى طلبة المرحلة الاعدادية. مستوى اساليب -1

الفررررررروا الاحفررررررابية ارررررري اسرررررراليب معالجررررررة المعلومررررررات لرررررردى  طلبررررررة المرحلررررررة الاعداديررررررة وا ررررررا   -2 

الفررررررررف الرابس ،اللررررررررام  ، و ذكور،ا رررررررراث ص، والتلفررررررررن  العلمرررررررري ،الا سررررررررا يصلمتغيرررررررررات الجرررررررر    

 .،الساد ص

 اللارجيرررررررررررة ص لررررررررررردى طلبرررررررررررة المرحلرررررررررررة الاعداديرررررررررررة.-مسرررررررررررتوى التوجهرررررررررررات الدااعيرررررررررررة  الدالليرررررررررررة -3 

ً اللارجيررةص لرردى طلبررة المرحلررة الاعداديررة وا ررا -الفررروا الاحفررابية ارري التوجهررات الدااعيررة  الدالليررة-4

     ذكور،ا اث ص، والتلفن العلمي ،الا سا ي ص، والفف الرابس ،اللام  ،الساد ص.لمتغيرات الج 

اللارجيرةص لردى طلبرة المرحلرة  -اساليب معالجرة المعلومرات علرى وارا التوجهرات الدااعيرة  الدالليرة  -5

 الاعدادية.

اللارجيررةص لررردى  - الدالليررةالعلاقررة الارتباطيررة برريي اسررراليب معالجررة المعلومررات والتوجهررات الدااعيرررة -6

 طلبة المرحلة الاعدادية .

 كلال  الأعدادية  المرحلة  ص طالب وطالبة  مي طلبة700وقد اقتفر البحث الحالي  على عي ة مؤلفة مي         
 صوالساد   ،، واللام   والفف  الرابس ،  والإ سا ي ص  العلمي ، والتلفن    ،  ص وا  اث  ، ذكور    ييالج س

ارهم بالطري ة الطب ية وقد تم التي ص2017-2016للدراسات الفباحية التابعة لمديرية تربية ال ادسية للعام الدراسي   
:الحالي اعتمد الباحث على الاتي ، وعلى أسا  التوزيس المت اسب ولتح يا أهداف البحثيةالعشواب  
 ص الذي استعمله  Entwistle &Tait، 1994   لا توستل وتايت م يا  أساليب معالجة المعلومات اعداد أولًا:

لعي ة البحث الحالي  ووا اً  ،ترجمته الى اللغة العربية وتطبي ه على البيبة العراقية  ص وتمت اعادة2015 البدري

ص ا رة بفيغته ال هابية وقد تم التح ا مي اللفابن السيكومترية للم يا  مي فدا وثبات ،اذ 48والمكوي مي  
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عالجة المعلومات السطحي معامل الثبات اسلوب مص و 0،76عالجة المعلومات المعما  بلغ معامل الثبات لاسلوب م

 ، الالتبار واعادة الالتبار ص بطري ة 0،74معامل الثبات اسلوب معالجة المعلومات الاستراتيجي  ص و 0،78 

ص، 0.78وبلغت معاملات الثبات لكل اسلوب مي اساليب معالجة المعلومات باستعمال معادلة الفا كرو باخ المعما  

،و تم اجراء عمليات التحليل الإحفابي لم ياسي البحث على عي ة بلغت ص0.80ص، الاستراتيجي  0.81السطحي  

 لطري ة الطب ية العشوابية وعلى اسا  التوزيس المت اسب.  وطالبة مي طلبة المرحلة الاعدادية التيروا با ص طالباً 300 

 & Fox)لفوك  وتيمرماي التفميم الذاتي ا ل ظرية وا ً  اللارجية ص –ثا ياً: ب اء م يا  التوجهات الدااعية  الداللية 

TemmermanTheory,2000)   ا رة بفورته ال هابية بعد التح ا مي اللفابن السيكومتريةص30والمكوي مي  

، وبلغت قيمة معامل اعادة الالتبار الالتبار و بطري ة  ص0.72  للم يا  مي فدا وثبات ،إذ بلغ معامل الثبات

على عي ة البحث ال هابية وقد أستعيي تطبيا اداتي البحث تم  ص0.73معادلة الفا كرو باخ   الثبات باستعمال

  :البيا ات وقد توفل البحث الحالي الى ال تابج الآتيةمعالجة اي (SPSS) بالح يبة الإحفابية للعلوم الاجتماعية

 اعتماد الطلبة الاساليب بحسب الترتيب الاسلوب الاستراتيجي ثم المعما ثم السطحي. 

 والتلفن ج  اليب معالجة المعلومات الثلاث تبعا لللا توجد اروا  ذات دلالة احفابية اي أس. 
  اساليب معالجة المعلومات  المعما ،السطحيص تبعا للفف الرابس ، لا توجد اروا  ذات دلالة احفابية  اي

الفف  اللام  ،الساد  ص، بي ما تظهر اروا ذات احفابية اي اسلوب معالجة المعلومات الاستراتيجي  تبعاً 
 .اللام  _الساد  ص– الرابس 

 الداللي أكثر م ه للتوجه  الدااعي  اي طلبة المرحلة الاعدادية يميلوي اي توجهاتهم الدااعية الى التوجه  الدااعي
 اللارجي. 

  اللارجية ص لدى أاراد العي ة تبعاً لمتغير  –لا توجد اروا ذات دلالة إحفابية اي التوجهات الدااعية  الداللية
 .والفف والتلفنالج   

 الدااعية.ضعيفة بيي الاساليب المعالجة المعلومات الثلاث والتوجهات  الاحفابية الارتباطية   العلاقة  
 .واست ادا لهذه ال تابج قدم الباحث مجموعة مي التوفيات والم ترحات   
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A 

Abstract 

"Styles of information processing and its relationship to Motivational 

(internal - external) orientation among junior high students"  

The main aims of the research are ; 

1- Information processing Styles for  among junior high   students 

2-Statistical differences Information processing Styles by gender variables, 

grade, specialization among junior high  students. 

3-Motivational orientation (internal - external) for among junior high  

students . 

4-Statistical differences in motivation orientation (internal - external in 

middle school students by variables of gender, grade, specialization among 

junior high students. 

5-styles of information processing according to the motivation orientation 

(internal - external) among junior high  students 

6-The correlation between styles of information processing and its 

relationship with internal - external motivation orientation among junior 

students 

The current research has been confined to the author of a sample of 700 

students from the students of junior high stage of both gender (male and 

female) and specialization (scientific, and humanitarian) and grade (IV, V and 

VI) Studies morning of the Directorate of Education Qadisiyah for the 

academic year (2016- 2017) has been selected stratified random way, and 

proportional distribution basis and to achieve the goals of current research 

adopted by a researcher on the following: 

First: The preparation of the measure of information processing styles: Entwistel and 

Tait (1994, Entwistle & Tait), which was used by Badri (2015) and was re-translated 

into Arabic and applied to the Iraqi environment and according to the current research 
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sample, consisting of 48 paragraphs in final form. (0.76), the stability coefficient 

(0.78), the stability coefficient (0.74), and the stability coefficient (0.74). The stability 

coefficient For each method of processing information using the alpha-kr equation 

(0.78), surface (0.81), strategic (0.80). The statistical analysis of the research 

measures was conducted on a sample of (300) male and female students in the 

preparatory stage. 

Second: Constructing the Internal and External Motivations Scale According to 

the theory of self-determination of Fox and Timmerman Theory (2000), which 

consists of (30) paragraphs in its final form after verifying the psychometric 

properties of the scale of truth and stability, the stability coefficient (0.72) (0.73). 

The two tools research has been applied to the final sample the research I rely on 

statistical bagful of social Sciences (SPSS) in data processing 

1-Adopting junior high school students according to the strategic stlye, 

then the depth and the superficial 

2-There are no statistically significant differences in the three information 

processing methods depending on gender and specialization 

3-There are no statistically significant differences in the methods of 

information processing (depth, surface) depending on the grade (IV, V, VI), 

while there are statistical differences in the method of processing strategic 

information according to grade (4 - 5 -4-The junior high school students  tend 

in their motivational orientations to internal driving rather than to external 

driving. 

5-There were no statistically significant differences in the internal 

(external) motivation orientation of the sample according to the gender, grade 

and specialization variables 

6-The relationship is weak between the three information processing styles 

and external driving  orientation 

Based on these Results, the researcher presented a group of recommendations 

and proposals. 


